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 QپرانرژیQشروعQیک
22مهرماه امسال حکم سعید اکبریان برای تصدی سمت شهردار 

منطقه10 توسط عبدا... ارجاعی، شهردار مشهد، امضا و ابلاغ شد. 

شهرداری جوان و پرانرژی که کارش را از صبح زود آغاز می کند و تا 

پاسی از شب در محل کار حضور دارد. ساعت5:30 صبح است و هنوز 

آسمان کاملا روشن نشده که به شهرداری منطقه می رسیم. همراه 

سعید اکبریان سوار خودرو می شویم. قرار است از بولوار شاهد به 

سمت بزرگراه پیامبر اعظم)ص( و بعد هم به سمت خیابان های محله 

امام هادی)ع( برویم. نرسیده به دانشگاه آزاد اسلامی مشهد دو نفر از 

پاکبانان زحمت کش خدمات شهری را می بینیم. شهردار از خودرو 

پیاده می شود و خداقوت می گوید و درباره شیفت کاری از آن ها سوال 

می کند. دیدار مدیر منطقه لبخند به لب آن ها می نشاند. بعد داخل 

خودرو می نشیند و تا مقصد بعدی گپ کوتاهی می زنیم. او می گوید: 

شهرداری یکی از سازمان هایی است که باید قبل از بیدارشدن شهروندان، 

شهر را برای آن ها مهیا کند. تا وقتی مردم  برای خواندن نماز صبح یا 

خرید نان به بیرون می آیند، شهر را پویا و زنده ببینند.

 QتصمیماتQدرQنگریQآیندهQوQنظرQدقت
راننده به سمت ابتدای بولوار خادم الشریعه می راند. آنجا که می رسیم، 

رئیس ناحیه3 و کارشناسان ناحیه هم به ما ملحق می شوند. بولوار 

شهید خادم الشریعه مرز محله امام هادی)ع( و محله خاتم الانبیا)ص( 

است. شهردار منطقه هفته گذشته از محله امام هادی)ع( بازدید 

داشته و امروز دوباره به اینجا آمده تا دستور و برنامه های اعلام شده 

هفته قبل خودش را پیگیری کند و ببیند کار تا کجا پیش رفته است. 

مسئول پیگیری های ویژه منطقه به جمع ما اضافه می شود؛ جوانی 

که شهردار منطقه را همراهی می کند و نکات مورد نظر را یادداشت و 

برای رفع آن ها از اداره های مختلف پیگیری می کند. اکبریان هنگام 

بازدید تذکر لازم را می دهد. او بر جمع آوری نخاله های بر جای مانده 

از رفت و روب، تخریب مکان هایی که قبلا درباره آن ها تذکرات لازم 

داده شده و رفع خرابی جدول ها یا چاله هایی که به دلایل مختلف 

ایجاد شده اند تأکید می کند. شهردار به بنرهای تخریبی که روی 

مجتمع های غیرمجاز نصب شده است، اشاره می کند و به شهرآرامحله 

توضیح می دهد: روی دیوار ملک های مخروبه بنر نصب کرده ایم و به 

مالکان اخطارهای لازم داده شده است. در صورتی که مالک پیگیری 

نکند برای تخریب یا دیوارکشی اقدام می کنیم.

بعد از آن خودمان را به انتهای بولوار شهید خادم الشریعه می رسانیم. 

اکبریان با دیدن پیاده روهایی که تازه بهسازی شده و نشست داشته اند 

از رئیس اداره ناحیه3 می خواهد نظارت بر کارها بیشتر شود تا کار 

یکدست و بدون ایراد انجام شود. در همین زمینه به شهرآرامحله توضیح 

می دهد: یک شهردار گاهی نیاز به تصمیم گیری های لحظه ای دارد. 

به همین دلیل باید شناخت کامل و کافی از منطقه و محدوده خدمت 

خود داشته باشد در این صورت می تواند تصمیمات درست و منطقی 

بگیرد. از طرفی تصمیماتی که شهردار می گیرد باید معطوف به سال های 

 پیش رو نیز باشد. شهردار باید نگاه ریزبینانه و آینده نگر هم داشته

 باشد.

 QهاQالمانQنصبQباQمحلاتQبهQبخشیQهویتQ
نبش خیابان امام هادی)ع(2 ایستاده ایم. سید مهدی حسینی، رئیس 

ناحیه3 شهرداری منطقه، نقشه ای از محدوده زیرپوشش ناحیه را 

نشان می دهد که در آن تمام نقاط دارای مشکل با رنگ های مختلف 

مشخص شده اند و هر روز تعدادی از آن ها را برطرف می کنند.  بازدید 

از خیابان های شهید قربانی، شهید غلامی، شهید حمامی، بیست 

متری پایداری و خیابان امام هادی)ع( تا ساعت7:20 تمام می شود و در 

این مدت شهردار منطقه دستورات زیادی را برای بهتر شدن شرایط 

این محله می دهد. در مسیر برگشت شهردار درباره هویت بخشی به 

منطقه قاسم آباد صحبت می کند. یکی از کارهای اجتماعی و فرهنگی 

که اکبریان برای منطقه در نظر گرفته، هویت بخشی به منطقه با نصب 

المان ها و پیداکردن نقاط قوت محلات برای معنابخشی به آن هاست. 

به بزرگراه پیامبر اعظم)ص( یکی از محورهای اصلی ورود و خروج به 

مشهد در منطقه می رسیم. محوری که از دید شهردار بسیار مهم 

است و می توان به آن رونق بیشتری بخشید و آن را به یکی از محورهای 

زائرپذیر منطقه تبدیل کرد.

 QگیرشدهQزمینQهواپیمایQبرایQاندیشیQچاره
در مسیر ساختمان ناحیه3 شهرداری طی تماسی اطلاع می دهند که 

نمایندگان شورای شهر که عضو کمیته نظارتی منطقه هستند به محل 

ماکت هواپیما در میدان مادر کنار بوستان شاهد رسیده اند. خودرو ما 

هم به سوی آن محل تغییر مسیر می دهد. این ماکت 3ماه قبل از شیوع 

کرونا کار خود را با عنوان کافه کتاب آغاز کرده اما به دلیل شیوع کرونا 

تعطیل شد و در این مدت مشکلات اقتصادی زیادی را برای پیمانکار 

این طرح به همراه داشته است. حالا این پیمانکار از اعضای شورای 

شهر و شهردار منطقه خواسته است از کافه اش بازدید کنند و مشکلاتش 

را از نزدیک ببینند. پیمانکار این طرح با شهرداری منطقه قراردادی 

8ساله دارد که در این محل فعالیت  فرهنگی انجام دهد. او قبل از 

راه اندازی هزینه زیادی را صرف تعمیر و بازسازی آن کرده است و حالا 

برای بازگشایی دوباره آن نیاز به حمایت دارد. اعضای کمیته نظارتی 

شورا و شهردار بعد از بازدید به سمت شهرداری منطقه حرکت می کنند 

تا در جلسه کمیته نظارتی علاوه بر رفع مشکلات سایر مراجعان درباره 

این هواپیما نیز صحبت کنند. بیشترین درخواست ها در این جلسه 

مربوط به حوزه شهرسازی است و شهردار منطقه با همفکری مسئول 

این اداره و اعضای کمیته نظارتی برای هر پرونده راه حلی منطقی پیدا 

می کنند تا مشکل مردم در همین جلسه حل شود.

جلسه بعدی مربوط به شورای توسعه و برنامه ریزی منطقه است که 

بلافاصله در اتاق جلسات شهرداری با حضور مشاور طرح تفصیلی 

و نماینده معاونت شهرسازی به همراه کارشناسان منطقه برگزار 

می شود. در این جلسات معمولا درباره طرح های اصلاحی شهری در 

منطقه صحبت می شود. این هفته موضوع اصلاح پیاده راه بزرگراه 

پیامبر اعظم)ص( است. شهردار در توضیح مختصری به شهرآرامحله 

می گوید: در این شورا، طرح ها را با مشارکت یکدیگر بازنگری، اصلاح 

و اجراشدنی کرده و بعد وارد مرحله اجرایی می شویم.

 جلسه خروجی خوبی دارد و تصمیم درباره مواردی نهایی می شود.

جلسه بعدی شهردار دیدار مردمی هر هفته است که روزهای دوشنبه 

و در سالن جلسات شهرداری منطقه برگزار می شود. در این جلسه 

علاوه بر شهردار، معاون فنی و اجرایی، مسئولان اداره ها و کارشناسان 

منطقه نیز  شرکت دارند تا شهردار بتواند بر اساس مشکلاتی که توسط 

مردم منطقه بیان می شود، بهترین راه حل را به آن ها توصیه کند. بیشتر 

مشکلات مطرح شده در این دیدار نیز مربوط به حوزه شهرسازی است 

که به بیش از 20مراجعه کننده طی دو ساعت پاسخ داده می شود.

برنامه بعدی شهردار دیدار با مدیران یک شرکت توسعه مسکن است 

که قصد دارد در زمین های بایر تقاطع بولوار شریعتی و خیابان شهید 

رفیعی مجتمع مسکونی بسازد. در این جلسه علاوه بر شهردار، رئیس 

اداره حقوقی و یکی از کارشناسان حوزه شهرسازی منطقه نیز حضور 

دارند. جلسه طولانی ولی مفیدی است و در نهایت موافقت ضمنی 

شهرداری و آن شرکت را در پی دارد.

ساعت نزدیک 4بعدازظهر به ساختمان شهرداری منطقه برمی گردیم. 

جلسه ای آموزشی برای کارشناسان حوزه شهرسازی تمام مناطق در 

سالن همایش های شهرداری منطقه در حال برگزاری است. شهردار 

منطقه زمان کوتاهی در این جلسه شرکت می کند و به عنوان میزبان 

به همه حاضران خیر مقدم می گوید.

 QخانگیQاشتغالQفرصتQوQمرواریدQبوستان
سـاعت 5بعدازظهر و هم زمان با اذان مغرب و عشـا به مسـجد حضرت 

علـی بـن ابیطالـب)ع( در خیابـان اسـتاد یوسـفی8 می رسـیم. ایـن 

مسـجد در محله شـاهد واقع شـده اسـت و شـهردار به دعوت اعضای 

شـورای اجتماعـی محلـه و هیئـت امنـای مسـجد در آن حضـور پیدا 

می کنـد. بعـد از اقامـه نماز، شـهردار صحبـت کوتاهی بـا نمازگزاران 

می کنـد و ضمـن معرفـی معـاون فنـی و اجرایـی و رؤسـای ادارات، از 

مـردم می خواهـد درباره مشـکلات خود صحبـت کنند و با مسـئولان 

شـهرداری برای رفع آن ها ارتباط داشـته باشـند. بعد از این نشسـت، 

شـهردار همراه با تعدادی از حاضران از محله بازدید می کند. اعضای 

شورای اجتماعی فهرستی از مشکلات را آماده کرده اند و آن را به دست 

شـهردار می دهنـد و درباره تعدادی از آن هـا توضیحاتی را می دهند. 

امـا یکـی از مهم تریـن مشـکلات آن هـا مربـوط بـه بوسـتان مرواریـد 

در ابتـدای خیابـان شـاهد 15 اسـت کـه تـا خیابـان شـهرآرا و خیابان 

مرواریـد نیـز ادامـه دارد. کمبـود روشـنایی، هرس نشـدن درختـان و 

آسـیب های اجتماعـی کـه در این بوسـتان وجـود دارد باعـث دغدغه 

اهالی این محدوده شـده اسـت. شـهردار در انتهای بازدید برای رفع 

این مشـکل دسـتور می دهد در این مکان سـتون های بـرق پایه بلند 

از همان هایـی کـه پروژکتورهـای قوی دارنـد نصب شـود. اکبریان از 

مسـئول اداره اجتماعـی و فرهنگـی منطقه هم می خواهـد تا با نصب 

غرفه هـای چوبـی در ایـن بوسـتان بازارچه ای بسـازند. در ایـن زمینه 

توضیـح می خواهیـم و شـهردار می گوید: بـا توجه به اینکـه از ابتدای 

بولوار شـاهد تا چهارراه ورزش بازار میوه رونق بیشتری دارد، می توان 

ایـن غرفه هـا را بـه علاقه مندانـی داد کـه سـالاد میـوه را مناسـب با هر 

فصـل آماده می کننـد. این طـرح باعث رونق این بوسـتان می شـود و 

خانواده هـای زیـادی در آن رفت و آمد خواهند داشـت.

یـک  روز کاری شـهردار بعـد از ایـن بازدیـد بـه پایـان می رسـد. در این 

مـدت بیش از 14سـاعت بـا مراجعان و اهالـی منطقه صحبـت کرده و 

تـلاش کرده تـا مشـکل کسـی بی پاسـخ نماند. شـهردار هنـوز همان 

انـرژی اول سـاعت کاری را دارد و بـه شـهرداری مـی رود تـا برنامه فردا 

را بـا مسـئول دفـترش هماهنـگ کند.
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روایتیQازQیکQروزQکاریQشلوغQوQپرQازQدیدارQشهردارQدههQشصتیQمنطقه10

سحرخیزی برای توسعه  شهر
میترا صدر| حوزه خدمات و فعالیت های شهرداری بسیار گسترده 

است. علاوه بر این، مردم در هر درخواستی اول سراغ شهرداری 

را می گیرند تا اداره ها و سازمان های دیگر. با این شرایط شهردار 

هر منطقه می تواند دادرس بخش زیادی از مشــکلات ساکنان 

باشد اگر چنانکه باید به اختیارات و  توانایی هایش واقف باشد و 

مرد میدان. شهردار منطقه باید از درخواست ها و مشکلات مردم 

آگاه و ارتباط دوســویه ای بین او و ســاکنان منطقه برقرار باشد. 

منطقه10 پرجمعیت و جوان است و با این اوصاف، این منطقه یک 

شهردار جوان و پای کار می خواهد. کسی که شروع روز کاری اش 

الزاما ساعت اداری نیست.

ما در یکی از همین روزهای آذرماه، ساعت 5:30 صبح با شهردار 

جوان دهه شصتی که به تازگی مسئولیت امور شهرداری منطقه10 

را پذیرفته اســت همراه شدیم تا مختصری از یک روز کاری اش را 

برای شما روایت کنیم.


